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سرمقاله

 اروپا درکجای گفت وگوهای
تهران _ واشنگتن ایستاده است؟

ادامه از صفحه یک
این ناسازگاری در نه تنها سیاست های تعرفه ای 
بلکه رویکردانتقادی او به اتحاد مشترک در ناتو، 
برنامه های آب و هوایی، توسعه طلبی ارضی اسرائیل 
در غزه و رام الله، نرمش ها در برابر »ولادیمیرپوتین« 
اوکراین،  در  آتش بس  شرایط  قبولاندن  برای 
مجادلات مرزی با کانادا، مکزیک و کسب استقلال 
عمل در کانال سوئز و... هر روز عمق بیشتری 
یافته است. ترامپ حتی در گفت وگوی فنی خود 
با تهران بر سر فناوری هسته ای، جایگاه روشنی را 
برای آژانس بین المللی هسته ای نشان نداده است. 
مصداق این مدعا حضور مبهم »رافائل گروسی«در 
رم به هنگام برگزاری دور دوم گفت وگوهای تهران 

_ واشنگتن است. 
این که واشنگتن چه اندازه اروپا را درجریان محتوا 
یا  قرار می دهد  تهران  با  نتایج گفت وگوهایش  و 
اما روشن است  خواهد داد،هنوز روشن نیست ، 
به  انتقال اطلاعاتش  به  را مقید  ترامپ خود  که 
تل آویو دانسته و در اعلام عمومی آن پرهیز ندارد. 
او می خواهد هرآنچه دستاورد گفت وگوها باشد را 
به نام خود ثبت کرده و در معرض فروش به افکار 
عمومی داخل و خارج ایالات متحده قرار دهد. اروپا 
اما به وضع کنونی آیا همچنان ادمه می دهد؟ یا 
براساس سیاست "بنشین و ببین" مترصد فرصتی 
است که در بزنگاه نقش خود را به رخ همه طرف ها 
کشد؟ تروئیکای اروپایی تهدید فعال سازی "سیستم 
ترجیح می دهد  و  دارد  در دست  هنوز  را  ماشه" 
اختلافات با تهران در چارچوب گفت وگوهای فنی 
با آژانس هسته ای و گفت وگوهای سیاسی با همه 
طرف های غربی حل و فصل شود. آنان از شعار 
»توافق بر سر همه چیز« یا »عدم توافق بر سر هیچ 
چیز« عقب ننشسته اند؛ یا لا اقل در این باره سخن 

تازه ای به زبان نرانده اند. 
تهران رویکردی واقع گرایانه را برای قبول گفت وگو 
به  است.  داده  قرار  کار  دستور  در  واشنگتن  با 
عبارت دیگر تهران با این باور که سرانجام هرگونه 
توافق یا عدم آن، تنها با نقش مستقیم واشنگتن 
ممکن خواهد بود، وارد گفت وگو با آن شده است. 
همدلی هایی  میان،  این  در  تهران  اطمینان های 
مذاکره  اما  دارند.  او  با  وپکن  مسکو  که  است 
کنندگان چشم و گوش باز ایرانی لازم است همه 
تخم مرغ های خود را در سبدی نگذارند که به آنی 
ممکن است پاره شود. حفظ روابط با اروپا و باز 
گذاشتن پنجره ها برای ترمیم روابط با آن، نخست؛ 
تأثیرگذار در تعدیل خواست های فزاینده واشنگتن 
با  روابط  حفظ  برای  پنجره ها  دوم؛  بود.  خواهد 
می ماند.  گشوده  باز  نیمه  حتی  جهانی  جامعه 
اقدام های تحریکی واشنگتن علیه اروپا به معنای 
هم سویی تهران با این رویکرد  نمی تواند باشد. طرفه 
امورخارجه  وزیر  روبیکو«  آنتونیو  »مارکو  که  این 
دولت ترامپ یک روز پیش از شروع دور نخست 
گفت وگو های تهران _ واشنگتن در سفر خود به 
از  ماشه  سیستم  کردن  فعال  خواستار  پاریس، 
سوی تروئیکای اروپایی شد. او این خواست را به 
عنوان یک تهدید علیه تهران و در صورت شکست 
گفت وگوها بیان کرد. لازم است تهران هشیارنه در 

این باره عمل کند.
به هرحال در میانه گفت وگوهای پرشتاب تهران_ 
واشنگتن این پرسش برجسته است: اروپا در کجای 

این روند ایستاده است؟

خبر

اخبار

سردار جلالی: 
اولویت  تهدیدات در سطح ملی 

مشخص شده است
ابلاغ  از  غیرعامل کشور  پدافند  رئیس سازمان 
الزامات عملیاتی در این حوزه به استان ها خبر داد و 
گفت: در این ابلاغیه، استانداران مسئولیت پدافند 
غیرعامل استان را برعهده دارند و یکی از اولویت ها 

نیز بازنگری دستورالعمل های عملیاتی است.
به گزارش ایسنا به نقل از پایداری ملی، سردار 
غلامرضا جلالی در نخستین شورای مدیران کل 
پدافند غیرعامل استانداری ها در سال ۱۴۰۴ با بیان 
اینکه قانون جدید تشکیل سازمان پدافند غیرعامل، 
فرصت های زیادی برای ما فراهم کرده است، یادآور 
دو  در  غیرعامل  پدافند  اساسنامه  تدوین  شد: 
مرحله انجام شد و پس از ویراستاری و اصلاحات، 
مجدداً به تصویب رسید و اکنون باید از حداکثر 

ظرفیت های قانونی استفاده کنیم.
وی ادامه داد: در حوزه استان ها، طبق اساسنامه 
مسئول  به عنوان  استانداران  مسئولیت  جدید، 
پدافند غیرعامل در هر استان پیش بینی شده اند 
و یکی از اولویت ها، بازنگری در دستورالعمل  های 
عملیاتی است که به زودی از مدیران کل استانی 
درخواست می کنیم تا پیشنهادات خود را در این 

زمینه ارائه دهند.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، بیان کرد: 
پدافند  عملیاتی  وظایف  جدید،  الزامات  دیگر  از 
غیرعامل بر اساس بند ششم اساسنامه است که 
به هماهنگی، هدایت و هم افزایی بخش کشوری 
و لشکری برای مقابله با تهدیدات تاکید دارد. بر 
اساس این مسئولیت جدید باید اقدامات و الزامات 

اجرایی را در استان ها تنظیم و عملیاتی کنیم.
وی با بیان اینکه برآورد تهدیدات در پنج حوزه 
شیمیایی، هسته ای، الکترونیک، سایبری و امنیت 
ملی انجام و اولویت ها در سطح ملی مشخص شده 
است، تاکید کرد: هر دستگاه اجرایی موظف است 
بر اساس این اولویت ها برنامه های خود را تنظیم 
کند. رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: 
در حوزه های عملیاتی، به ویژه در حوزه ی آماده باش 
و نیز مواجهه با تهدیدات، دستورالعمل های اجرایی 
جدیدی تدوین شده است. این دستورالعمل ها به 
استانداران و مدیران کل استان ها ابلاغ شده و قرار 
است اقدامات اجرایی در سطوح فوریتی، میان مدت 
و بلندمدت، دنبال شود. در شرایط مختلف، الزامات 
اجرایی برای استان ها به روز شده که باید مستمر 
در  مثلاً  داد:  ادامه  جلالی  سردار  شود.  پیگیری 
شرایط بحرانی و هنگام تغییر وضعیت تهدیدات، 
عملیاتی  دستورات  دریافت  آماده  باید  استان ها 
با هماهنگی  و  باشد  غیرعامل  پدافند  از سازمان 
سایر دستگاه ها، اقدامات لازم را انجام دهند. این 
ارتباطات باید دقیق و شفاف مدیریت شود تا بتوان 

در مواقع بحرانی، اقدامات مؤثری انجام داد.

عارف: 
برای رسیدن به رشد ۸ درصدی 

بیش از صد میلیارد دلار باید 
سرمایه گذاری شود

معاون اول رئیس جمهور گفت: برآوردها نشان 
می دهد برای رسیدن به رشد ۸ درصدی باید بیش 
از ۱۰۰ میلیارد دلار در کشور سرمایه گذاری شود 
که برای تامین آن، نگاهمان به بخش خصوصی، 

سرمایه گذاری های منطقه ای و بین المللی است.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف بعد از سخنرانی 
و  سرمایه گذاری  در  تحول  »رویداد  همایش  در 
توسعه در بالادست نفت و گاز ایران«، در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره دلایل تاکید بر 
رشد ۸ درصدی کشور گفت: رشد ۸ درصدی دو مبنا 
دارد که نخستین مبنای آن، ضرورت پاسخگویی به 
مطالبات کشور است، اما مبنای دوم، رسیدن به 
رشدی است که در سند چشم انداز تدوین شده و 
ما قاعدتاً نباید رشدی کمتر از رشد سند چشم انداز 
را در نظر می گرفتیم و بنابراین در مجلس شورای 

اسلامی رشد ۸ درصد تصویب شد.
معاون اول رئیس جمهور افزود: رشد ۸ درصدی، 
و  می خواهد  بزرگی  و  جدی  سرمایه گذاری 
خوشبختانه تلاش شده تا در بخش های مختلف و 
مشخصاً در بخش صنعت نفت و گاز زمینه را برای 

سرمایه گذاری بیشتر فراهم کنیم.
رشد،  میزان  این  به  رسیدن  برای  افزود:  عارف 
بر اساس برآوردی که داشتیم بیش از ۱۰۰ میلیارد 
که  شود  سرمایه گذاری  باید  بخش  این  در  دلار 
خوشبختانه با نام گذاری سال به نام »سرمایه گذاری 
با  ارتباط  در  امسال  که  داریم  امید  تولید«  برای 
مسأله مهم سرمایه برای رسیدن به اهداف برنامه 
هفتم پیشرفت،  دستاوردهای خوبی داشته باشیم.

پاسخ  در  همچنین  رئیس جمهور  اول  معاون 
این  به سئوالی درباره چگونگی حضور دولت در 
عرصه گفت: به این نتیجه رسیده ایم که دولت باید 
تسهیل گری کند و تلاشمان این است که راهبرد 
مشارکت بخش خصوصی را به طور جدی دنبال 
کنیم، برآورد ما این است که میزان قابل توجهی 
از سرمایه در داخل کشور وجود دارد که در اختیار 
بخش خصوصی است  و با سازوکارهای اطمینان 
البته مسئله  بخش می توان از آن استفاده کرد؛ 
مهم این است که سرمایه گذار باید مطمئن شود 
که هر لحظه خواست می تواند سرمایه اش را در 

اختیار بگیرد.
حال،  عین  در  کرد:  بیان  ادامه  در  عارف 
از  منطقه ای  مشترک  به سرمایه گذاری  نگاهمان 
سوی کشورهایی که روابط خوبی با آنها داریم و 
چارچوب  در  بین المللی  سرمایه گذاری های  نیز 

سیاست ها و برنامه های مان است.

انتصاب دو عضو هیات امنای سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی

آیت الله  جداگانه  احکامی  در  رئیس جمهور 
سیدمصطفی محقق داماد و دکتر نجفقلی حبیبی 
را به عنوان اعضای هیئت امنای سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران منصوب کرد.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در احکامی 
قانون  ماده)۵(  بند)۵(  استناد  به  و  جداگانه 
اساسنامه کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران 
مصوب ۲ آبان ماه ۱۳۶۹  مجلس شورای اسلامی 
و مصوبه مورخ ۲ شهریورماه ۱۳۸۱ شورای عالی 
ارشاد  و  فرهنگ  وزرای  پیشنهاد  به  بنا  اداری، 
اسلامی و علوم، تحقیقات و فناوری،  آیت الله 
نجفقلی  دکتر  و  داماد  محقق  سیدمصطفی 
حبیبی را به عنوان دو عضو هیئت امنای سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران 

منصوب کرد.
کرده  تصریح  احکام  این  در  جمهور  رئیس 
است: انتظار دارد با اتکال به خداوند متعال و در 
چارچوب قانون اساسی، اهداف سند چشم انداز، 
معظم  مقام  مصوب  کلی  سیاست های 
رهبری)مدظله العالی(، برنامه هفتم پیشرفت و 
رعایت منشور اخلاقی کارگزاران دولت چهاردهم؛ 
با اتخاذ سیاست ها و تدابیر راهبردی متناسب، 
حضور فعالانه در جلسات هیأت امناء و تشریک 
مساعی سایر اعضای محترم در پیشبرد اهداف و 

مأموریت های سازمان مجداّنه کوشا باشید.

اژه ای  محسنی  غلامحسین  خبرآنلاین،  گزارش  به 
در ماه های اخیر در چند پرونده مهم و خبرساز نامی 
محوری بود؛ از ماجرای استعفای ظریف تا به سرانجام 

رساندن پرونده چای دبش و ماجرای قدیمی کرسنت.
مخالفانِ حضور ظریف در دولت پزشکیان، دو رییس 
قوه را تحت فشار گذاشته بودند تا برکناری ظریف از 
دولت را پیگیری کنند؛ محسنی اژه ای به عنوان رییس 
رییس  عنوان  به  قالیباف  محمدباقر  و  قضاییه  قوه 

مجلس.
رییس  دو  این  بر  فشار  و  مطالبه  این  پوست  زیر 
قوه البته طرح بزرگتری در جریان بود؛ انداختن توپ 
رییس جمهور  در  مهمی  نقش  که  معاونی  برکناری 
شدن پزشکیان داشت به زمین قوایی که قرار بود در 
مسیر وفاق با دولت حرکت کنند. رئیس قوه قضاییه در 
همان روزها در یک جلسه پرسش و پاسخ دانشجویی به 
شدت از طرف یکی از حاضران در مورد موضوع ظریف 
تحت فشار قرار گرفت تا پاسخگوی علت عدم برکناری 
پیام  ابلاغ  ای سفیر  اژه  نهایت هم  باشد. در  ظریف 

برکناری ظریف شد.
با این وجود رویه حلقه نزدیکان سعید جلیلی و دولت 
سیزدهم در هجمه علیه رییس قوه قضاییه نه تنها کم 
نشد که شدت بیشتری گرفت؛ به خصوص که رسیدگی 
و حکم دهی در مورد پرونده چای دبش و محکوم شدن 
دو وزیر دولت سیزدهم در این پرونده خشم عیان آن 

ها را به دنبال داشت. 
حلقه نیروهای دولت سیزدهم و برخی از نیروهای 
پرونده سعی  این  احکام  اعلام  از  بعد  سعید جلیلی 
انگاری  سهل  های«  »کلیدواژه  بر  تمرکز  با  تا  کردند 
اتهامات و جرائم دو وزیر کشاورزی و  از بار حقوقی 
صمت دولت سیزدهم در این پرونده بکاهند اما باز هم 
این اژه ای بود که ۲۰ اسفند سال گذشته با تاکید بر 
این که مبلغ تخلف در پرونده چای دبش مبلغ کمی 
نیست، گفت: ادعا می شود که برخی محکومان این 
نظارت،  عدم  و  سهل انگاری  سبب  به  صرفاً  پرونده 
وجه  هیچ  به  اما  کرده اند،  دریافت  محکومیت  حکم 
اینگونه نیست. مسائل مطروحه در پرونده به لحاظ 
حقوقی، متضمن عنوان مجرمانه هستند و ترک فعل 
ساده محسوب نمی شوند. همزمان با اعلام احکام این 
پرونده نیروهای سعید جلیلی و حلقه دولت سیزدهم 
راهبردی را در دستورکار قرار دادند که از ایام رقابت های 
انتخاباتی ۱۴۰۳ در نظر گرفته بودند؛ تمرکز بر پرونده 
کرسنت بدون اراده ای برای حضور در یک مناظره برای 

روشن شدن ابعاد موضوع. 
این دستور کار ادامه داشت و تغییر ماه و سال هم 
نتوانست تاثیری بر این دستور کار بگذارد. آخرین دور 
این حملات نیز زمانی قوت گرفت که رییس قوه قضاییه 
به صراحت زبان به نقد نحوه بررسی پرونده کرسنت 

در دوران قبل از حضور خود در قوه قضاییه پرداخت.
اژه ای یک هفته پیش در یک سخنرانی تاکید کرد که 
»در پرونده کرسنت هر کسی که اتهامش ثابت شد، 
در دستگاه قضایی محکوم شده است« و گفت:»شما 
می گویید شهید رئیسی در پرونده کرسنت خوب عمل 
کرد؛ پس چرا در دوره ایشان پرونده به نتیجه نرسید؟«
این تصریح رییس قوه قضاییه توپخانه رجانیوز،رسانه 
حامی دوآتشه دولت قبل را مجهزتر از قبل به سمت 
او تنظیم و در مطلبی به تندی به رویکرد رسانه ای قوه 
قضاییه در قبال پرونده فساد عظیم چای دبش حمله 
کرد و نوشت:»حجم رقم مطرح شده در پرونده چای 
دبش، کمتر از یک دهم خسارت کرسنت بود؛ اما همین 
پرونده، سهمی به مراتب بزرگ تر در اخبار رسمی قوه 

قضاییه پیدا کرد«.
با مرور رخدادها و کنش های شش ماه گذشته این 
جریان تا امروز مشخصا این طیف سیاسی، از نظر آنها 
تنها پرونده موجود و لازم برای رسیدگی در قوه قضاییه 
کرسنت است. این طیف هیچ مطالبه دیگری از دستگاه 
قضایی ندارد و اگر تا قبل از این ظریف را بهانه ای برای 
حملات رسانه ای علیه دستگاه قضا یا تذکرات آتشین 
نمایندگان در مجلس قرار می داد حالا صراحتا می گوید 

چای دبش را رها کن و تنها به کرسنت توجه کن.
از منظر این جریان تکرار مداوم نام کرسنت نوعی 
فرافکنی است چرا که اگر مطالبه شفاف سازی در مورد 
پرونده های قدیمی و پر سرو صدای قوه قضاییه وجود 
دارد چرا یک نفر از این جریان سیاسی یک سوال درباره 

علت تغییر عجیب وضعیت بابک زنجانی نمی پرسد.
بابک زنجانی بالغ بر ۱۲ سال پیش یکی از عجیب 
و رشوه  اختلاس  به  پرونده های موسوم  موارد  ترین 
بود. در طی این۱۲ سال یکبار حکم اعدام هم گرفت 
اما بعد گفته شد به دلیل بدهی های وی این حکم 
تغییر کرده است. حالا اما شرکت منتسب به او طرف 
قرار داد شرکت راه اهن در وزارت راه قرار گرفته و حتی 
برخی رسانه های اصولگرا سعی در توجیه این مساله 

نیز داشته اند. 
در این بین طیف نزدیک به سعید جلیلی و حلقه 
نیز دغدغه  اینباره  نیروهای دولت سیزدهم حتی در 
و مطالبه ای ندارند. مطالبه این جریان تنها کرسنت 
است. اما آیِا خود کرسنت نیز بهانه ای بیشتر نیست؟ 
به نظر می رسد تکرار نام کرسنت در شرایط فعلی با 

اهداف دیگری پیگیری می شود.

کرسنت؛ اسم رمز جریان جلیلی و رؤیایی که اژه ای 
بر هم زد

جریان جلیلی در سال های اخیر مکررا درباره پرونده 
کرسنت به نوعی ابزار سیاسی در رقابت های انتخاباتی 
استفاده کرده است. در تیرماه سال گذشته اما وقتی 
بیژن زنگنه در ویدئویی صراحتا اعلام کرد که حاضر 
است با سعید جلیلی درباره پرونده کرسنت مناظره 
کند و جلیلی نیز این دعوت را با سکوت ادامه دار خود 
رد کرد، مشخص شد این پرونده بیش از این دغدغه 
ای در جریان سعید جلیلی باشد نوعی ابزار سیاسی 
منازعات  یا  انتخابات  ایام  در  که  است  پرسروصدا 

سیاسی مورد استفاده قرار می گیرد. 
با ورود غلامحسین محسنی اژه ای به قوه قضاییه و 
تعیین تکلیف نهایی این پرونده اما امیدهای این جریان 
نقش بر آب شد. طیفی که تصور می کرد می تواند به 
یک اتوبوس محکومین از مسئولین وزرای دولت روحانی 
پرونده کرسنت را به شاهنامه خوانی با آخر خوش برای 
خود تبدیل کند به یکباره با قوه قضاییه ای رو به رو شد 
که پرونده کرسنت را در یک بررسی حقوقی بست و 
بعد با یک استکان چای دبش به سراغ دو وزیر دولت 
موعود آن ها رفت. مشخصا مسئول برهم خوردن این 
رویای خوش از نظر آن ها یک نفر بود؛ غلامحسین 

محسنی اژه ای!
تکل پایداری ها روی وفاق دستگاه قضا و دولت

نوبت دیگر ائتلاف جریان جلیلی-پایداری با محوریت 
حلقه دولت سیزدهم شکننده کردن فضای وفاق بین 
دولت چهاردهم و دستگاه قضا است. مشخصا جریان 
فشاری که این طیف در ماجرای ظریف بر قوه قضاییه 

وارد کرد در این چارچوب قابل ارزیابی است
در پرونده های دیگر نیز این طیف سعی کرد تا با 
به حاشیه بردن تخلفات دولت سیزدهم –مشخصا در 
پرونده چای دبش- و برجسته کردن موارد دیگری که 
تخلف طیف سیاسی حامی دولت چهاردهم تفسیر می 
شد، روابط بین دولت، جریان های سیاسی حامی آن و 
شخص رییس دولت با رییس قوه قضاییه و این نهاد را 

تحت تاثیر قرار دهد.
کشیدن پرونده چای دبش به سایه

مشخصا حلقه دولت سیزدهم با هم پوشانی قابل 
پایداری تلاش  با طیف سعید جلیلی و جبهه  توجه 
کردند تا با پافشاری بر پرونده کرسنت و فشار بر قوه 
قضاییه تخلف بزرگ و اختلاس غیر قابل چشم پوشی 
در پرونده چای دبش و پرونده نهاده های دامی در 

وزارت کشاورزی دولت قبل را به حاشیه ببرد.
از منظر این جریان تنها مسائلی در دستگاه قضا باید 
از نظر سیاسی به ضرر  مورد رسیدگی قرار گیرد که 
طیف رقیب آن ها باشد. در خارج از این حالت هیچ 
تخلفی نباید در دولت پاکدستان مورد رسیدگی باشد. 
این طیف سیاسی نه دغدغه ای درباره بیت المال ضایع 
شده در پرونده چای دبش دارد نه سلامت جامعه که 
ذیل این اقدامات در تیررس خطر قرار گرفت. آن ها 
حتی در مورد وضعیت پرابهام بابک زنجانی نیز سوالی 
از قوه قضاییه ندارند . برای آن ها تا ابد فقط کرسنت 
اسم رمز عملیات های سیاسی برای تخریب و حذف 
رقیب است در حالی که حتی شجاعت رو به رو شدن 
با چهره هایی که آن ها را متخلف می دانند، در یک 

مناظره رسانه ای را ندارند.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با حضور در نشست اندیشکده 
آمریکایی اظهار داشت: »گفت وگوهای ایران و آمریکا سرشار از فرصت 

است.«
به گزارش ایسنا، »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی عصر سه شنبه با حضور در نشستی درباره انرژی هسته ای در 
اندیشکده »شورای روابط خارجی« به گفت وگوهای غیرمستقیم بین 

ایران و آمریکا پرداخت.
او در پاسخ به سوالی، این گفت وگوها را »سرشار از فرصت، درعین 

حال خطرناک« توصیف کرد.
گروسی پیشتر دور دوم گفت گوهای هسته ای ایران و آمریکا را مثبت 

ارزیابی کرده بود.
مدیرکل آژانس در این نشست و در پاسخ به سوالی درباره »میزان 
نزدیک بودن ایران به بمب هسته ای« و »اقدامات لازم برای تحدید 
برنامه هسته ای ایران« تصریح کرد: »اکنون فرصت ها و چالش های 
بسیاری وجود دارد. درخصوص ایران باید تصریح کنم که موضوع ایران، 
موضوعی بسیار قدیمی است. در شرایطی حساس سرشار از فرصت ها 
و خطراتی احتمالی قرار داریم. ایران سلاح هسته ای ندارد اما به ساخت 

سلاح هسته ای بسیار نزدیک شده است.«

این ادعا در حالی است که مقامات ایران همواره تأکید کرده اند که 
سلاح هسته ای در دکترین سیاسی و نظامی این کشور جایگاهی ندارد و 
حتی گزارش های فنی منتشر شده توسط آژانس، روی صلح آمیز بودن 
برنامه هسته ای ایران تأکید کرده اند، اما گروسی که به بیان اظهارات 
سیاسی علیه ایران مشهور است، همواره با ابراز تردید درباره ماهیت 
برنامه هسته ای ایران، از نقش بی طرف مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 

اتمی فراتر رفته است.
گروسی در ادامه ادعا کرد: »ایران سلاح هسته ای ندارد اما این 
کشور از ذخایر اورانیوم کافی برای ساخت چندین کلاهک هسته ای 
برخوردار است. آن ها در گذشته درباره برخی از موارد مورد نیاز 
ساخت سلاحی هسته ای تحقیق کرده و حتی آزمایش کرده اند و 
این نتایج این تحقیقات باقی مانده و ما اطلاع کاملی درباره از بین 

رفتن آن ها نداریم.«
هسته ای،  سلاح  ساخت  به  ایران  بودن  »نزدیک  شد:  مدعی  او 
مسئولیت بزرگی بر دوش ما گذاشته تا مانع این مسئله شویم. هدف 
گفت وگوهای این روزها دقیقا همین مسئله است. در سال های اخیر، 
روند مذاکرات ایران چهره های مختلفی به خود گرفته است. در سال 

گذشته پیشرفتی حاصل نشد.«

ایران باید محدودیت هایی را بپذیرد!
گروسی همچنین بدون اشاره مستقیم به ادعای برخی از مقام های 
آمریکایی درباره عدم بازرسی تأسیسات  هسته ای ایران توسط آژانس 
تصریح کرد: »بازرسی های آژانس همچنان ادامه دارد اما به باور آژانس، 
این اقدامات کافی نیست و شفافیت لازم وجود ندارد. اما با روی کار 
آمدن دولت جدید آمریکا، فرصتی وجود دارد. هدف ما )آژانس( حل 

مشکلات است.«
او ادعا کرد: »در واشنگتن، نظرات سیاسی وزن اجرایی دارند اما من 
همیشه سعی کردم به طور حرفه ای خوشبین باشم. یعنی وقتی فرصتی 
ایجاد می شود، باید برای حل مشکلات تلاش کنیم. اکنون فرصتی وجود 
دارد و شاهد گفت وگوی مستقیم ایران و آمریکا هستیم. این مسئله 
بی سابقه است.« مقامات ایران تأکید کرده اند که گفت وگوهای جاری با 

آمریکا کاملا به طور »غیرمستقیم« صورت می گیرد.
با این وجود، گروسی مدعی شد: »در گذشته شاهد ایفای نقش 
کانال های مخفی یا میانجی گران بودیم. اما اکنون روندی مشخص وجود 
دارد. مسئله مهم، نتایج این گفت وگوها و انجام صحیح آن است. ایران 
باید محدودیت هایی را بپذیرد تا آژانس بتواند به جامعه جهانی بگوید 

که شرایط خوب است.«

پشت پرده  دور جدید حملات به قاضی القضات چیست؟

وی وفاق دستگاه قضا و دولت وها ر تکل تندر
دور جدید هجمه ها به محسنی اژه ای رییس قوه قضاییه از جانب طیف های تندروی اصولگرا در حالی شدت گرفته است که دستگاه قضا در ماه های 
اخیر در پرونده چای دبش به شدت مقابل فشارهای این جریان ایستاد. البته اظهارات اخیر قاضی القضات درباره پرونده کرسنت هم چاشنی تشدید این 

حملات را بیشتر کرده است.

گفت وگوهای ایران و آمریکا سرشار از فرصت استگروسی: 

از منظر این 
جریان تنها 
مسائلی در 

دستگاه قضا 
باید مورد 

رسیدگی قرار 
گیرد که از 

نظر سیاسی 
به ضرر طیف 
رقیب آن ها 

باشد. در خارج 
از این حالت 
هیچ تخلفی 

نباید در دولت 
پاکدستان مورد 

رسیدگی باشد

سخنگوی دولت گفت: هر چقدر بتوانیم روابط بین الملل را ارتقا و همکاری های بین المللی 
را گسترش دهیم حتماً وضعیت اقتصادی بهتر خواهد شد.

به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی سه شنبه دوم اردیبهشت ۱۴۰۴ در ابتدای نشست خبری 
با نمایندگان رسانه ها با تسلیت درگذشت پاپ فرانسیس رهبر کاتولیک های جهان به همه  
مسیحیان و به ویژه هموطنان مسیحی گفت: او در راستای گسترش  صلح و توقف خون ریزی 

در غزه و تمام دنیا تلاش  فراوان کرد و بسیار فعال بود.
مذاکرات بر مبنای منافع ملی و منافع مردم پیش می رود

وی همچنین در بخش دیگری از این نشست خبری با تاکید بر این که »رفع تحریم ها برای ما 
معنادار است به شرطی که اثربخش باشد و اثر آن را بتوان در زندگی مردم دید«، اظهار کرد: 
قسمت زیادی از افزایش قیمت ها ناشی از بار روانی و قیمت های انتظاری است، کاهش کنونی 

قیمت ارز نشانی بر همین مدعاست.
مهاجرانی تاکید کرد: هر چقدر بتوانیم روابط بین الملل را ارتقا و همکاری های بین المللی  را 

گسترش دهیم حتماً وضعیت اقتصادی بهتر خواهد شد.
سخنگوی دولت یادآور شد: کسی در اینکه اگر کیک اقتصاد ما بزرگتر شود قیمت ها کاهش 
پیدا می کند و ثبات اقتصادی بیشتر خواهد شد تردیدی ندارد. به همین دلیل هم مذاکرات 

شکل می گیرد تا بر مبنای منافع ملی و منافع مردم پیش رود.
همکاری های نزدیک هسته ای ایران و روسیه نقش مهمی به این کشور در مذاکرات می دهد

پیش برد  زمینه  در  روسیه  نقش آفرینی  احتمال  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  مهاجرانی 
مذاکرات، ادامه داد: نقش روسیه به عنوان عضو دائم شورای امنیت نقش مهمی برای ماست 
و همکاری های نزدیک هسته ای هم بین ایران و روسیه وجود دارد که طبیعتاً نقش مهمی را به 

روسیه در این گفت وگوها می بخشد.
وی تصریح کرد: در عین حال برخی موضوعاتی که در رسانه ها مطرح می شود جزء خطوط 
قرمز ایران است. امیدواریم مسیر گفت وگوها به خوبی شکل گرفته شود اما تاکید می کنیم بر 

گمانه زنی هایی که در رسانه ها بدون اطلاع کافی مطرح می شود، اتکا نکنید و بر آنچه از مبادی 
رسمی اطلاع رسانی می شود تمرکز داشته باشید.

از مذاکرات فرسایشی استقبال نمی کنیم
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره روند انجام مذاکرات و کیفیت تداوم آن، گفت: 
اصولا ما از فرایندهای فرسایشی استقبال نخواهیم کرد. دور دوم مذاکرات خوب بود و در 
فضای سازنده شکل گرفت. ما به دنبال یک توافق خوب که منافع ملی مردم ما را حفظ کند 
هستیم . درست است که در زمان خیلی تعجیل نداریم ولی قائل به موضوعاتی که بخواهد 
فرسایشی و انرژی بر باشد، نیستیم و اعتقاد داریم که رسیدن به یک توافق خوب با حفظ منافع 

ملی ما در کوتاه مدت مقدور است.
ورود سرمایه گذاران خارجی نیاز به اصلاح زیرساخت ها دارد

وی در پاسخ به پرسشی درباره سرمایه گذاری خارجی در ایران، ادامه داد: ورود سرمایه گذاران 
از کشورهای دیگر نیاز به یک سری تمهیدات دارد که بخشی از آن ها نیاز به اصلاح زیرساخت ها 

دارد. امیدواریم هرچه زودتر شاهد ایجاد ثبات در قانون گذاری باشیم.
مهاجرانی ادامه داد: هیچگاه مانع ورود سرمایه گذاری کشورهای دیگر در داخل نبودیم اما 
ملزم هستیم فضا را برای شفافیت بیشتر باز کنیم و امیدواریم هرچه زودتر شرایط به نفع 

مردم ایجاد شود.
وزارت اقتصاد رها نیست

سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره معرفی وزیر اقتصاد به مجلس، اظهار کرد: به 
هیچ عنوان وزارت اقتصاد رها نیست و گزینه های زیادی برای سرپرستی وزارت اقتصاد بررسی 
شده اند. دولت سه ماه به صورت قانونی برای معرفی سرپرست وزارتخانه ها فرصت دارد و 

سرپرست وزارت اقتصاد نیز امور را به خوبی اداره می کند.
هیچ امری را به مذاکرات گره نمی زنیم

وی در پاسخ به پرسشی درباره پیگیری برنامه هفتم توسعه در دولت، اظهار کرد: این برنامه 

از ابتدا، برنامه رسمی رئیس جمهوری بود و اکنون هم در دستور کار است. دولت بدون نگاه 
به نتیجه مذاکرات، روند کاری خود را ادامه می دهد و آیین نامه ها را مصوب و ابلاغ می کند. ما 

تاکید می کنیم هیچ امری را به مذاکرات گره نمی زنیم.
بر منافع مشترک با عربستان معتقدیم

اظهار کرد:  تهران،  با مقامات سعودی در  به پرسشی درباره دیدار  پاسخ  مهاجرانی در 
راهبرد دولت در ادامه تلاش هایی که دولت سیزدهم انجام داده، گسترش روابط با کشورهای 
همسایه و تعمیق روابط با کشورهایی است که ما قرابت فرهنگی زیادی با آن ها داریم. در این 
میان عربستان نقش ویژه ای دارد و ما نگاه راهبردی به عربستان داریم و بر منافع مشترک با 

عربستان معتقدیم.
سخنگوی دولت گفت: رابطه ایران و عربستان می تواند تاثیرات خوبی داشته باشد.  اولویت 
سیاست خارجی چهاردهم توسعه و تعمیق روابط سیاسی دیپلماتیک با کشورهای منطقه و 

کشورهای مسلمان است.
سفر فرستاده ویژه پادشاه عربستان به ایران فراتر از یک سفر معمولی بود

وی درباره سفر فرستاده ویژه پادشاه عربستان به ایران اظهار کرد: این سفر از جهات 
مختلف اهمیت ویژه ای برای ما دارد. فرستاده ویژه پادشاه عربستان آقای خالد بن سلمان 
حامل پیغام پادشاه عربستان بود. این سفر از یک سفر معمولی فراتر بود گفت وگوهای 
مهمی صورت گرفت که نشان عزم جدی و اراده  در عربستان برای تقویت و تعمیق 

همکاری ها با ایران است.
مهاجرانی یادآور شد: این موضوع نشان می دهد مسیری که در راستای تثبیت اراده محکم 
ایران داشتیم به درستی طی شده و توانستیم در معادلات منطقه ای نقش مهمی را به درستی 
ایفا کنیم. دولت چهاردهم با بهره گیری از این ظرفیت به شدت به دنبال تقویت دیپلماسی 
منطقه ای و تعریف همکاری های جدی تر با کشورهایی مثل عربستان به دلیل فصل مشترک 

اسلامی دارد.

مهاجرانی در نشست هفتگی با خبرنگاران:
سفر نماینده عربستان به ایران فراتر از یک سفر معمولی بود
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